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ام�روز تم�ام معلم�ان كش�ور مي دانن�د 
ك�ه عملكرد ش�ان متناس�ب ب�ا عملك�رد 
دانش آموزان ش�ان در س�نجه هاي مل�ي 
تحليل خواهد ش�د؛ به آنها اعلام مي ش�ود 
ميانگي�ن مع�دل دانش آم�وزان آنه�ا چند 
بوده اس�ت و حت�ي اينكه نس�بت ب�ه نقاط 
مختلف كش�ور چ�ه جايگاه�ي دارن�د. در 
نهاي�ت به ج�اي اينك�ه هم�ه ظرفيت  هاي 
آموزش�ي در خدم�ت كنك�ور و قبول�ي در 
آن باش�د، به خدمت برنامه درسي مي آيند

اولي�ن پيام�د تأثي�ر س�وابق تحصيل�ي بر 
كنكور اين شد كه س�هم استان هايي كه زير 
0/25درصد بود، به طور محسوسي افزايش 
يافت. مثلًا سهم استان سيستان و بلوچستان 
در تعداد 3هزار صندلي برتر دانشگاه ها پس 
از اجراي اين مصوبه، سه برابر شد، اينها يعني 
مقدمات ارتقاي كيفيت فراهم ش�ده اس�ت

فصل هشتم سند تحول بنيادين تأكيد دارد 
تم�ام دس�تگاه ها و نهادها اع�م از دولتي و 
غيردولتي، بايد در تح�ول آموزش وپرورش 
نقش آفريني كنند. باعث تأس�ف اس�ت كه 
از روز نخست تصويب س�ند تحول بنيادين 
دس�تگاه هاي ديگ�ر نيامدن�د ي�ا فضاي�ي 
ايجاد نش�د كه نقش خودش�ان را ايفا كنند
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 مدارس را كارنامه دار مي كنيم
نقشه اجراي سند تحول بنيادين چه زماني منتج به ارتقاي كيفيت آموزش در كشور خواهد شد؟ 

در حال حاضر در برخي از برنامه هاي انجام شده ارتقاي كيفيت آموزش در آن محسوس است، مثل مقطع فني و حرفه اي. امسال 100 هزار دانش آموز 
فني  وحرفه اي اضافه شده و اين يعني 100 هزار نفر از بيكاري سال هاي آينده نجات پيدا كرده اند، چون ضريب اشتغال بچه هاي فني و حرفه اي 
بسيار بالاست يا مثلًا در موضوع آموزش مهارت به دانش آموزان، غير از دانش آموزان فني  وحرفه  اي، رشته هاي ديگر نيز مثل رياضي و تجريي بايد 
مهارتي را ياد بگيرند. در اين برنامه ديده شده است كه هر دانش آموز در سال چقدر آموزش ببيند. زمانبندي به مفهوم اينكه از كدام نقطه به كدام 
نقطه مي رسيم، قابل بيان نيست چراكه دائماً دانش آموز داريم و اين تدريجي است. مؤلفه هاي تحول در حقيقت بعضي دفعي هستند كه اجرا و 

تمام شده است، مثلًا گفتيم بايد دانشگاه تربيت معلم تأسيس كنيم، تأسيس كرديم. اين خودش موفقيت بوده است، ولي در مسير كيفيت قرار 
نگرفت، البته مي دانم كه آموزش و پرورش هر روزش بايد باكيفيت تر از قبل باشد. اين حرف شما درست است و اگر ادامه پيدا كند، به مطالبه ملي 

تبديل مي شود. 
وزراي پيشين آموزش و پرورش هم برنامه هايي داشتند و مي گفتند قصد ارتقاي كيفيت آموزش را دارند، اما نتيجه اقدامات شان 

رضايت بخش نبود. 
شما در سال هاي مختلف، مديريت كنوني شكل گرفته براي ارتقاي كشور را نمي بينيد. با توجه به نمرات امتحانات نهايي، داده هايي قابل اعتماد داريم 
كه بايد بر اساس آنها برنامه ريزي آموزشي داشته باشيم. قرار است به مدارس كارنامه داده شود، به عنوان مثال نمره رياضي هر مدرسه در امتحانات 

نهايي تا چه سطح و اندازه بوده است و معلمان بايد براي افزايش سطح كيفي آن درس، برنامه داشته باشند. 
يعني همه مدارس كارنامه دار مي شوند؟ 

چيزي شبيه كارنامه براي مدرسه ها صادر شده و هدف ارتقاي كيفيت است. نهضتي كه امروز شكل گرفته اين است كه من چگونه مي توانم وضع 
كنوني خودم را يك پله ارتقا دهم. پيش تر چنين دستمايه اي براي تصميم به اين بزرگي وجود نداشت. 

تقريباً همه كارشناس�ان بر پايين بودن كيفيت آموزش 
در مدارس كش�ور اتفاق نظ�ر دارند. نتاي�ج آزمون هاي 
بين المللي و حتي نتايج آزمون نهايي هم گواهی بر همين 
مسئله است. راهكارهاي شما براي بهبود كيفي آموزش 

در كشور چيست؟
كيفيت آموزش در گرو مقدمات فراواني است كه بايد ببينيم چه مقدار 
از اين اقدامات در كنترل وزارت آموزش و پرورش است و چه تعدادش 
نيست. من هم مي پذيرم كه در جاهايي كيفيت آموزش به اندازه انتظار 
مردم نيست و بايد هر چه مي توانيم كوشش كنيم كيفيت آموزش را 
بالا ببريم. يكي از مواردي كه كيفيت آموزش را بالا مي برد، ايجاد رابطه 
بين فرايند آموزش و سنجش اس��ت. اتفاق بدي كه در كش��ور ما در 
طول دو دهه اخير افتاد، اين بود كه سنجش آموزش و پرورش از نظام 
تعليم و تربيت عمومي به خاطر كنكور منفك شد و رفته رفته كنكور، 
خودش استانداردهايي را بر آموزش ما تحميل كرد، به گونه اي كه كنكور 
اهدافی غير از برنامه درسي ملي را دنبال مي كرد و در نتيجه كتاب، معلم 
و مدرسه كه تنها مؤلفه هاي مشترك در تمام مدارس كشور هستند، به 
مرور زمان رنگ باختند و مؤسسات كنكوري و كتاب هاي كمك درسي 
مبناي پذيرش در دانشگاه ها شد. اين ماجرا به حدي پيش رفت كه در 
مقاطع پايين تر مثل متوسطه اول و حتي دوره ابتدايي نفوذ كرد و خطر 
كنكور به عنوان عاملي كه نظام آموزش كشور را تحت الشعاع قرار داده 
است، به يك خطر جدي و ملي تبديل شد. از اقدامات بسيار مهم اين 
دولت اجراي مصوبه ضريب تأثير قطعي امتحانات نهايي داوطلبان در 
كنكور سراسري بود؛ مصوبه اي كه دو مجلس آن را تصويب كرد و دو 
دولت را به خود ديد اما به دليل حواشي و پيامدهايي كه اين جراحي 
به دنبال داشت، از اجراي آن صرف نظر شده بود. يكي از عهدهاي اين 
دولت با ملت اين ب��وده است كه به خاطر آينده، ام��روز را فدا نكند. ما 
مكلف هستيم در اين فرصتي كه داريم، هر چه مي توانيم خدمت كنيم، 
بنابراين مصوبه تأثير سوابق تحصيلي بر كنكور را اجرا كرديم تا درهای 
دانشگاه هاي بزرگ كش��ور به روي همه دانش آموزان باز شود، اما اين 
پيامد اصلي نبود. آنچه دنبالش بوديم يك سنجه ملي قابل اعتماد و قابل 
اتكا براي برنامه ريزي هاي آينده بود. ما به دليل اينكه مدارس متعدد 
و متنوعي داريم )كه اين هم يكي از مش��كلات نظام آموزش و پرورش 
كشور است( سنجه قابل اعتمادي از وضعيت علمي كشور نداريم. در 
يك دهه اخير، نمرات امتحانات پاياني داوطلبان دوره متوسطه دوم به 
ويژه كلاس دوازدهم پايين آمده است، مثلاً از سال1396 تا 1401 دائماً 

آنچه به عنوان ميانگين معدل دروس كشور است، كاهش داشت، ولی 
افت اين نمرات در سال1402 نس��بت به سال1401 در موارد زيادي 
كمتر از افت سال1401 نسبت به سال1400 بود، اما يك اتفاق مهمي 
افتاد كه تبيين آن بسيار مهم است؛ آن نمرات هيچ كدام تصوير واقعي 
از كشور نبوده اند چراكه نظام سنجشي كشور يك نظام ملي هماهنگ، 
استاندارد و منسجم نبود. پس از مصوبه شوراي عالي انقلاب فرهنگي، 
تمام داوطلبان در تمام مدارس كش��ور از روستاه��ا تا مدارس شمال 
پايتخت، همه در زمان واحد ارزيابي شدند و نتيجه آن، تصوير واقعي 
آموزش و پرورش كشور بود. اين تصوير سبب شد بر مبناي داده اي كه 
از اين آزمون به دست آمد، تمام كشور را براي ارتقاي كيفيت آموزش 

بسيج كرديم. 
يعني چه كار كرديد؟ 

بررسي اينكه سهم مدارس مختلف از صندلي هاي پرطرفدار آموزش 
عالي كش��ور چقدر است و ما چگون��ه مي توانيم سه��م دانش آموزان 
مناطق محروم را از اين بيشتر كنيم. مي دانيد كه 3هزار نفر اول كنكور 
سراسري در بهترين دانشگاه ها قبول مي شوند و عموماً كنكور براي اين 
3هزار صندلي دانشگاه برگزار مي شود. در ساليان متمادي از اين 3هزار 
صندلي، 11استان سهم شان بي��ش از 50 درصد، برخي استان ها بين 
0/25 تا 0/75درصد و حتي برخي ديگر زي��ر 0/20درصد بوده است. 
اولين پيامد تأثير سوابق تحصيلي بر كنكور اين شد كه سهم استان هايي 
كه زير 0/25 درصد بود، به طور محس��وسي افزايش يافت، مثلًا سهم 
استان سيستان و بلوچستان در تعداد 3هزار صندلي برتر دانشگاه ها پس 
از اجراي اين مصوبه، سه برابر شد. اينها يعني مقدمات ارتقاي كيفيت 
فراهم شده است. نكته مهم ديگر اين است كه امروز تمام معلمان كشور 
مي دانند عملكردشان متناسب با عملك��رد دانش آموزان شان در اين 
سنجه هاي ملي تحليل خواهد شد، به آنها اعلام مي شود ميانگين معدل 
دانش آموزان آنها چند بوده است، حتي نسبت به نقاط مختلف كشور 
چه جايگاهي دارند. در نهايت به جاي اينكه همه ظرفيت  هاي آموزشي 
در خدمت كنكور و قبولي در آن باشد، به خدمت برنامه درسي مي آيند 

و به كمك ارتقاي كيفيت آموزش كمك مي كنند. 
كيفيت آموزش مؤلفه هاي ديگ�ري نيز دارد، مثلًا فضاي 

آموزشي. در اين رابطه راهكار شما چيست؟ 
در اين دولت 5هزارو806 مدرسه تكميل يا ساخته شد. به طور متوسط 
هر يك روز فعال كاري، هشت مدرسه در يك روز تحويل مردم شده است. 
100 هزار كلاس درس هدف گذاري شد كه شاداب شوند، چراكه محيط 

 بر يادگيري تأثيری عميق دارد و حتي گفته مي شود فضاي آموزشي، 
معلم سوم است. 68 ه��زار كلاس تحويل دانش آموزان منطقه محروم 
شده است. همچنين نزديك  هزار مدرسه كانكسي ايجاد شده و همه 
اين كارها براي مدارس عادي دولتي بوده است. همچنين موضوع فضاي 
ورزشي درون مدرسه اي را مدنظر قرار داديم و طرحي به نام طرح شهيد 
سليماني در اين دو سال اجرا شد. بال��غ بر 2هزارو100 فضاي ورزشي 
درون مدرسه اي ك��ه بيش از هزار موردش چم��ن مصنوعي است نيز 
تحويل دانش آموزان مدارس عادي دولتي داده شد. از همه اينها مهم تر 
موضوعي است كه تحت عنوان بسته هاي يادگيري در سازمان پژوهش 
و برنامه ريزي در دست اجراست و تلاش مي كنند مسائلي كه كيفيت 

آموزش را پايين مي آورند جبران كنند، البته اين آغاز راه است. 

همانطور ك�ه مي داني�د يك�ي از دلاي�ل پايين بودن 
كيفيت آموزش كشور نداشتن معلم هم از نظر كمي و 
هم از نظر كيفي است. در اين رابطه چه اقدامي انجام 

شده است؟ 
يك زماني 300 هزار معلم تقريباً بدون گذراندن مراحل جذبی كه 
امروزه داريم وارد آموزش و پرورش شدند، اگرچه بس��ياری از آنها 
معلمان ما هستند اما نياز به آموزش هاي جدي دارند. معلم خوب 
مي تواند بس��ياري از كاستي هاي نظام آموزش��ي را جبران كند، 
به همين دليل مجموعه سياستي با عن��وان سياست ها و ضوابط 
كيفيت بخشي دانش��گاه فرهنگيان از سوی رئيس جمهور محترم 
ابلاغ شد ك��ه محصول آن، برگ��زاري آزم��ون اختصاصي تربيت 
معلم و همچنين تحول نظام برنامه درسي و طراحي كلان تربيت 
معلم كش��ور است. همچنين پذيرش دانشگاه فرهنگيان افزايش 
مي يابد، طبيعتاً معلمان��ي كه از آنجا مي آين��د در نظام آموزشی 
كشور)معلمان فارغ التحصيل دانش��گاه فرهنگيان( تحت عنوان 
معلمان تراز به آنها نگاه مي شود چراك��ه چهار سال در آن محيط 

بوده و تربيت شده اند. 

 علل افت كيفيت و بي عدالتي آموزشي 
در گفت وگوی وزير آموزش و پرورش با »جوان«

    مهسا گربندی
سال به سال گذشت و كيفيت آموزش افت كرد. آموزش و پرورش از گذشته تا كنون هيچ وقت به وضعيت 
مطلوب نرس�يده و بدتر اينكه اس�اس آموزش رايگان باكيفيت به فراموشي س�پرده شده است. هر چه 
زمان گذشت، شكاف آموزش�ي بيشتر از قبل ش�د، اما مگر نه اينكه آموزش و پرورش اثرگذارترين ركن 
در آينده سازي كشور است. اين جمله را به كرات از زبان مسئولان شنيده ايم اما در عمل شرايط به گونه 
ديگري رقم خورده است. اگر كارها در وزارت آموزش و پرورش خوب پيش برود و سازوكار مناسبي براي 
به نتيجه رسيدن طرح ها وجود داشته باش�د، مدارس نيز براي ارتقاي خود به تكاپو مي افتند و آن  وقت 
است كه مي توان اميدوار بود نسل آينده ساز كشور در مسير درست تعليم و تربيت قرار مي گيرد، چراكه 
بهترين و طلايي ترين سال هاي عمر كودكان و نوجوانان در مدارس سپري مي شود. امروز آموزش و پرورش 
در ايران با مشكلات بسياري دست و پنجه نرم مي كند؛ مشكلاتي كه دورانش در كشورهاي توسعه يافته به 
سر آمده است. نداشتن منابع مالي مناسب، كمبود نيرو هاي توانمند و باانگيزه، رسيدگي نكردن بموقع به 
اعتراضات رتبه بندي معلمان، تأخير هاي طولاني در پرداخت هاي قانوني، همسونبودن برنامه هاي درسي 
با تغييرات جامعه، نداشتن انگيزه ادامه تحصيل دانش آموزان و نااميدي آنها از آينده، تنها بخش كوچكي از 
اين مشكلات به شمار مي رود، بنابراين ايجاد تغيير و تحول در نظام آموزشي كشور يك ضرورت مهم است، 
اما براي اين موضوع بايد چه كار كرد؟ وقتی حتی رضامراد صحرايي، وزير آموزش و پرورش نيز تلويحاً در 

گفت وگو با »جوان«  به اين مسئله اشاره دارد كه مدارس آن طور كه بايد كانون توجه نبوده اند. 

 تقصير ما چيست
شهر بدون مدرسه می سازند !
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 آموزش وپرورش
جاي آزمون و خطا نيست

  مهسا گربندی 
ادعاهاي وزير آموزش وپرورش براي ارتقاي كيفيت و 
برقراري عدالت آموزشي مصداق بارز سنگ بزرگ است 
كه شايد هيچ گاه زده نش��ود. نه اينكه او از روز نخست 
هيچ گام مثبتي برنداشته باشد، نه، اما چنان در طرح ها 
و برنامه هاي خود غرق شده كه ممكن است واقعيت را 

آنطور كه هست، نبيند. 
وزير آموزش وپرورش اذعان دارد پيش تر طرح هايي از 
سوي وزراي قبلي ريخته ش��ده و اقداماتي نيز صورت 
گرفته اما اثربخشي كافي را نداشته است. نمي توان از 
اين مهم گذشت كه اكثر اين طرح ها، مرحله آزمون و 
خطا را طي نكرده بودند، پس اين زنگ هشداري براي 
آقاي وزير است كه اگر او نيز همه جوانب طرح هايش را 
نسنجد، نه تنها باري از مشكلات را كم نخواهد كرد بلكه 

مانند سابق به بار مشكلات افزوده خواهد شد. 
شش وزي��ر آموزش وپرورش در ط��ول 10سال تغيير 
كرده اند؛ هر وزير آمد و برنامه هايي را نوشت و طرح هايي 
هم داد، اما عمده  اين طرح ها يكي پس از ديگري نشان 
داد، چاره ساز نبوده اند؛ طرح هايي كه نه تنها دردي را 
دوا نكردند بلكه هر كدام  به پيكر نحيف آموزش وپرورش 
ضربه زدند و روزبه روز آن را ضعيف و ضعيف تر كردند، اما 
مگر نه اينكه آموزش وپرورش از مهم ترين وزارتخانه های 

كشور است و بايد بيشتر به آن توجه شود؟ 
طي ساليان متمادي اكثر مسئولان نظام آموزشي در 
حرف به دنبال عدالت آموزشي بودند اما وقتي كه كار به 
مرحله عملياتي شدن رسيد، به مسير بيراهه اي رفتند 
كه در آن هيچ جايي براي توجه به مس��ئله آموزش و 
تربيت كودكان مناطق ضعيف جامعه نبود، در نتيجه 
شكاف آموزشي بيشتر و بيشتر شد. در آخر هم كار به 
جايي رسيد ك��ه تنها در يكي از كلاس هاي دانش��گاه 
ته��ران 21نف��ر از 26دانش��جوي دوره كارشناسي از 
مدارس خاص بودند و اينها فاجعه نظام آموزشي را به 

تلخ ترين شكل ممكن به رخ كشيد. 
بي ترديد وزير آموزش وپرورش بايد بر اساس تحقيقات 
ميداني و مش��كلات موجود ك��ه سال هاست مدرسه، 
مدير، معلم، دانش آموز و خانواده ها را درگير كرده اقدام 
كند، چراكه آنها بهتر از هر كسي از چالش هاي موجود 
در نظام آموزشي باخبرند. طي ساليان متمادي هرگز از 
معلمان براي تدوين سياست هاي آموزشي، استفاده و 
نظرخواهي نشد. آقايان هرگز از معلمان نپرسيده اند كه 
چه كم و كاستي هايي در كلاس درس، مدرسه، منطقه و 
حتي شهرشان دارند. اصلًا مگر اينها براي شان اهميتي 

داشته است؟ 
برنامه ها و طرح هايي كه آقاي وزير به آن اشاره مي كند، 
رؤيايي به نظ��ر مي رسد. نمي توان ب��رای ساخت يك 
مدرس��ه مجهز چند طبق��ه در روست��اي دورافتاده با 
محصلان انگشت شمار وعده داد، چراكه نه فقط ساخت 
آن داستان متفاوتي دارد كه هيچ كارايي ای هم نخواهد 
داشت؛ وقت��ي كه كار روست��ا با يك ي��ا دو كلاس راه 
مي افتد، ديگر چه نيازي به ساختمانی چند طبقه است، 
ساختماني كه طبقات آن بلااستفاده بماند تأثيري در 
ارتقاي سطح كيفي دانش آموزان ندارد، بنابراين آنچه 
گفته مي شود خوب است، اما آيا همان اندازه كه خوب 
است، عملياتي هم است؟ آيا همانطور كه انتظار مي رود، 

نتيجه هم مي دهد؟
شايد اجراي طرح كارنامه دارشدن مدارس در نگاه اول 
بتواند بين مدارس رقابت ايجاد كند و حتي سطح كيفي 
آنها را بالا ببرد اما اين فقط يك سوي ماجراست. مبادا 
كارنامه دارشدن مدارس موجب گرفتن پول بيشتر از 
خانواده ها شود و به طبقاتی شدن بيشتر نظام آموزشی 
دامن بزن��د! شايد بدبينان��ه به نظر برس��د اما اين يك 
حقيقت است؛ مدارسي كه از كيفيت آموزش بيشتري 
برخوردارند، شهريه هاي گران قيمتي مي گيرند و حالا 
شايد آن مدارسي كه كارنام��ه بهتري داشته باشند، از 
خانواده ها شهريه ه��اي گران قيمتي را طلب كنند، آن 
وقت تكليف خانواده ها و دانش آموزاني كه نمي توانند 
وارد اين كلاس ه��اي درس شوند، چيس��ت؟ آيا اين 
خود به شكاف آموزشي دامن نمي زن��د؟ بدون ترديد 
اين چيزي نيس��ت كه وزير آموزش وپرورش به دنبال 
آن باشد اما طرح هايي كه آزمون و خطاي خود را طي 
نكرده و قبل از اجرايي شدن هم��ه جوانب آن بررسي 

نشده باشد، مي تواند ضررده باشد تا سودآور. 
آموزش وپرورش با موضوعات بسياري دست به گريبان 
است و وظاي��ف گس��ترده اي دارد. بي ترديد انجام اين 
وظايف به بهترين شكل ممكن، نياز به كار عملي دارد نه 
حرف. اگر با حرف مي شد دردي را دوا كرد، امروز و در 
پس تمام كنفرانس هاي خبري ديگر نبايد هيچ مشكلي 
باقي مانده باشد. اما آيا ب��ه راستي اينطور است؟ پاسخ 
منفي است چراكه تا امروز وقت و هزينه دانش آموزان 
و حتي كشور بي آنكه هيچ ثمره يا نتيجه مثبتي در پي 
داشته باشد، هدر رفته است، بنابراي��ن تا ديرتر از اين 

نشده است، بايد براي آن كاري كرد. 
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اين حرف درس�ت اس�ت ك�ه دانش آموزي 
در منطق�ه حاش�يه اي حتي حاش�يه تهران 
در كلاس هاي 50نف�ره درس مي خواند و در 
مقابل برخي جاها ش�رايط آموزشي بهتري 
دارند، اين نقطه كليدي اس�ت ك�ه بايد حل 
شود و ما دنبالش هستيم. ما امكانات موجود 
را به س�مت جاهايي كه نياز دارند، س�رريز 
مي كنيم و از حاشيه ها به سمت مركز مي رويم

 »معلم خوب« مي تواند بسياري از كاستي هاي 
نظام آموزش�ي را جبران كند، به همين دليل 
مجموعه سياس�تي ب�ا عنوان سياس�ت ها و 
ضوابط كيفيت بخش�ي دانش�گاه فرهنگيان 
از س�وی رئيس جمهور ابلاغ شد كه محصول 
آن، برگزاري آزم�ون اختصاصي تربيت معلم 
و همچنين تحول نظام برنامه درسي و طراحي 
كلان تربي�ت معلم كش�ور اس�ت. همچنين 
پذيرش دانش�گاه فرهنگيان افزايش مي يابد 

آيين نام�ه مس�ير رش�د معلم�ي در ح�ال 
نهايي شدن اس�ت كه مطابق آن معلمان در 
مس�ير ارتقا قرار مي گيرند. ي�ك بعد از آن 
ارتقای كيفيت آم�وزش او و اثرش در كلاس 
اس�ت كه اگر معل�م مي خواهد رتب�ه اش را 
بالاتر بب�رد، بايد در زمين�ه آموزش خودش 
را تقويت كند. در سال آينده براي نخستين 
بار از دانش آموزان دوره متوسطه اول درباره 
معلمان شان نظرخواهی و نتيجه آن به عنوان 
كارنامه عملكردي به معلمان داده مي ش�ود

نقشه اجراي سند تحول بنيادين چه زماني منتج به ارتقاي كيفيت آموزش در كشور خواهد شد؟ 
در حال حاضر در برخي از برنامه هاي انجام شده ارتقاي كيفيت آموزش در آن محسوس است، مثل مقطع فني و حرفه اي. امسال 100 هزار دانش آموز 
فني  وحرفه اي اضافه شده و اين يعني 100 هزار نفر از بيكاري سال هاي آينده نجات پيدا كرده اند، چون ضريب اشتغال بچه هاي فني و حرفه اي 
بسيار بالاست يا مثلًا در موضوع آموزش مهارت به دانش آموزان، غير از دانش آموزان فني  وحرفه  اي، رشته هاي ديگر نيز مثل رياضي و تجريي بايد 
مهارتي را ياد بگيرند. در اين برنامه ديده شده است كه هر دانش آموز در سال چقدر آموزش ببيند. زمانبندي به مفهوم اينكه از كدام نقطه به كدام 
نقطه مي رسيم، قابل بيان نيست چراكه دائماً دانش آموز داريم و اين تدريجي است. مؤلفه هاي تحول در حقيقت بعضي دفعي هستند كه اجرا و 

تمام شده است، مثلًا گفتيم بايد دانشگاه تربيت معلم تأسيس كنيم، تأسيس كرديم. اين خودش موفقيت بوده است، ولي در مسير كيفيت قرار 
نگرفت، البته مي دانم كه آموزش و پرورش هر روزش بايد باكيفيت تر از قبل باشد. اين حرف شما درست است و اگر ادامه پيدا كند، به مطالبه ملي 

تبديل مي شود. 
وزراي پيشين آموزش و پرورش هم برنامه هايي داشتند و مي گفتند قصد ارتقاي كيفيت آموزش را دارند، اما نتيجه اقدامات شان 

رضايت بخش نبود. 
شما در سال هاي مختلف، مديريت كنوني شكل گرفته براي ارتقاي كشور را نمي بينيد. با توجه به نمرات امتحانات نهايي، داده هايي قابل اعتماد داريم 
كه بايد بر اساس آنها برنامه ريزي آموزشي داشته باشيم. قرار است به مدارس كارنامه داده شود، به عنوان مثال نمره رياضي هر مدرسه در امتحانات 

نهايي تا چه سطح و اندازه بوده است و معلمان بايد براي افزايش سطح كيفي آن درس، برنامه داشته باشند. 
يعني همه مدارس كارنامه دار مي شوند؟ 

چيزي شبيه كارنامه براي مدرسه ها صادر شده و هدف ارتقاي كيفيت است. نهضتي كه امروز شكل گرفته اين است كه من چگونه مي توانم وضع 
كنوني خودم را يك پله ارتقا دهم. پيش تر چنين دستمايه اي براي تصميم به اين بزرگي وجود نداشت. 

طرح رتبه بندي اجرا شد تا كيفيت آموزش را ارتقا دهد. 
عموم معلمان نسبت به شكل اجرايي اين طرح گلايه هايي 
داشته و دارند. اينها نش�ان مي دهد رتبه بندي نتوانسته 

است در جهت افزايش كيفيت آموزش حركت كند. 
رتبه بندي يك اتفاق بزرگ در تاريخ تعليم و تربيت كشور بود. براي ديدن 
نتايج آن نبايد عجله كرد. كارهاي ب��زرگ اثرات شان تدريجي پديدار 
مي شود. اين طرح سه هدف داشت كه يك ه��دف آن ارتقاي كيفيت 
آموزش كش��ور بود. هدف ديگرش، ارتق��اي صلاحيت هاي حرفه اي 
و تخصصي معلمان بود. علاوه بر آن قرار ب��ود، ارتقاي  ش�أن و منزلت 
معلمان و تقويت معيشت آنها نيز با طرح رتبه بندي رقم بخورد كه بدون 
ترديد در اين هدف موفق عمل شده است. امروز آيين نامه مسير رشد 
معلمي در حال نهايي شدن است كه مطابق آن معلمان در مسير ارتقا 
قرار مي گيرند. يك بعد از آن ارتقای كيفيت آموزش او و اثرش در كلاس 
است كه اگر معلم مي خواهد رتبه اش را بالاتر ببرد، بايد در زمينه آموزش 
خودش را تقويت كند. در سال آينده براي نخستين بار از دانش آموزان 
دوره متوسطه اول درباره معلمان شان نظرخواهی و نتيجه آن به عنوان 
كارنامه عملكردي به معلمان داده مي شود تا قضاوت  دانش آموزان درباره 
كيفيت آموزش خودشان را از چش��م دانش آموزان شان ببينند. بدون 
هيچ ترديدي اين كار، مقدمه ای براي ارتق��اي كيفيت آموزش است. 
من خودم به شخصه به عنوان يك استاد، بارها در دانشگاه اين مسئله را 
تجربه كرده ام؛ وقتي در انتهاي هر ترم، ارزشيابي دانشجويان از خودم 
را مي ديدم، بر رفتارم در ترم بعدي تأثير مس��تقيم مي گذاشت. وقتي 
دانش آموز مي گويد معلم برايش وقت كمي گذاشته است، معلم متوجه 
مي شود كه بايد براي او وقت بيشتري بگذارد يا اگر معلم در جايي جواب 
سؤال را نداده يا جوابش قانع كننده نبوده است، آن را در اين ارزشيابي 
دريافت مي كند و به طور طبيعي سعي در ارتقاي كيفيت آموزش خود 

خواهد داشت. 
شما در بخشي از صحبت هاي تان گفتيد كه زمان لازم است 
تا بتوانيم اثرات اقدامات در جهت افزايش كيفيت آموزش 
را ببينيم، اگر بخواهيم از ديد خانواده ها به اين ماجرا نگاه 
كنيم، آنها خواهند گفت سال هاست منتظر ارتقاي كيفيت 
آموزش مانده اند اما شرايط مناسبي رقم نخورده است. آنها 

چه زماني مي توانند نتيجه اين اقدامات را ببينند؟ 
معتقدم نتيجه روبنايي هر اقدامي خيلي سري��ع ديده مي شود اما اگر 
بخواهد به رفت��ار تبديل شود، اين تغيير بايد چندي��ن سال ادامه پيدا 
كند كه نظام آموزش و پرورش و نظام آموزش عالي را تحت الشعاع قرار 

دهد. اين افت كيفيت طی يك سال و دو سال اتفاق نيفتاده است بلكه 
در فرايندي تدريجي، افت كيفيت رقم خورده و به حدي رسيده كه در 
بعضي جاها محسوس است. من دائماً به مدارس سر مي زنم. در هر سفر 
استاني گروه اولي كه ديدار با آنها دارم، دانش آموزان هستند. پاي صحبت 
دانش آموزان سرآمد و ممتاز مي نشينم، معتقدم كيفيت ما آن گونه كه 
گفته مي شود پايين نيست چراكه در همين نظام آموزشي المپيادي ها 
رشد مي كنند و در جهان برجسته هستند و ما ديپلماسي نخبگاني را در 
دست گرفته ايم. همان هايي كه در شركت هاي دانش بنيان  كار مي كنند 

از همين مدارس هستند. 
خب اينها موارد خاص و اس�تثنا هس�تند، وگرنه نمرات 
امتحان نهاي�ي پايين بودن كيفيت آم�وزش را به تصوير 

كشيده است. 
نه،  نمرات امتحان نهايي سيماي آموزش كش��ور را نشان داد و همين 

سيماي آموزش كشور نمره بالاي 50 درصد داشت. 
منظورتان از بالاي 50 درصد چيست؟ 

عده اي وقتي ديدند ميانگين نمره مثلاً فيزيك در كشور 10 است، شروع 
كردند به انتقاد كه وقتي ميانگين نمره فيزيك كشور كم شده است، اين 
بچه ها چگونه مي خواهند به دانشگاه بروند، اما ميانگين نمره فيزيك، 
شيمي و رياض��ي در ساليان متمادي در كنكور سراس��ري بين 7/5 تا 
9 درصد است و ميانگين نمره فيزيك كشور 10 از 20 شد كه اين عدد در 
معادل سازي با ميانگين سطح پاسخ به سؤالات كنكور يعني 50 درصد. 
اما آزمون چهارگزينه اي را نمي توان با آزمون تش�ريحي 

قياس كرد و اين دو باهم تفاوت دارند. 
اگر قرار باشد وجه مثبت عملكردمان را نبينيم و دائماً بر آن چيزي كه بايد 
باشيم و نيستيم، متمركز شويم، وجه مثبت عملكرد هم از بين مي رود. 
تعداد قابل توجهي از معلمان را داريم كه سعي مي كنند هر روز بهتر از 
ديروز باشند. اين را بايد ديد و البته معلمي كه اينطور نبوده است را هم 
حتماً بايد ديد. بيم من از اين است كه مبادا فضاي يأس در كشور ايجاد 
شود. اخيراً به شهرستان زاوه در استان خراسان رضوي رفتم كه يكي از 
محروم ترين شهرستان هاي كشور است. 3 درصد رتبه هاي زير 100كنكور 
سراسري را اين شهرستان گرفته است. اين دانش آموزان را چه كس��ي 
تربيت كرده است؟ مگر همين معلمان عادي نبوده اند؟ البته هر دانش آموز 
موفق نتيجه  تلاش هاي خودش را مي بيند، »ليَْسَ للِْنِسَْانِ إلَِاّا مَا سَعَی« 
اما نقش معلم آن را نبايد ناديده گرفت. به عقيده من فرايند ارتقاي كيفيت 
آموزش شروع شده است. نشانه اش اين است كه ما امروز پرونده ارزيابي 
مدرسه را باز كرده ايم. بعد از 12سال، نگاش��ت مدرسه اي سند تحول 
نهايي شده و قرار است ابلاغ شود. بنده معتقدم جوهره 
استراتژي، تمركز است و اگر بر چيزي تمركز شود، 
غيرممكني وجود ن��دارد. ممكن اس��ت به همه 
هدف ها نرسيم اما بدون ترديد تا حد قابل توجهي 
به آنها دست مي يابي��م. تمركز بر سند 
تحول بنيادين در اين دو سال به طرز 
محسوسي قابل مشاهده است. اينكه 
ك��ل وزارت آموزش و پرورش از يك سو 
و نهادهاي پشتيبان مثل مجلس، شوراي 
عالي فرهنگ��ي، از سوي ديگر ب��ر سند تحول 
متمركز شده اند و نگاشت نهادي سند درآمده، اين يعني 
اينكه قطار تحول از ايستگاه حركت كرده است و مي خواهد به اوج سرعت 
خودش برسد، هرچند وزراي پيشين كه بعد از سند تحول بنيادين سركار 
آمده اند نيز در مورد اجراي آن خيلي تلاش كرده اند اما اكنون تمركزي كه 

بر سند وجود دارد، كم سابقه و حتي مي توان گفت بي سابقه است. 

چرا آن را بي سابقه مي دانيد؟ 
ما دو برنامه توسعه را گذرانده ايم اما سند تحول در درونش مقايس��ه نشده 
است. در برنامه توسعه هفتم، حكمي تحت عنوان آموزش و پرورش به مثابه 
امر ملي آمده و به دولت و مجلس تكليف كرده است كه تقسيم كار ملي تحول 
آموزش و پرورش كش��ور نوشته شود و اين كار شروع شده است. مي خواهم 
از خانواده ها خواهش كنم به كمك مدرسه بياين��د. خانواده ها خودشان و 
سهم خودشان را در ارتقاي كيفيت ببينن��د، چون ارتقاي كيفيت آموزش 
فقط وظيفه مدرسه و دولت نيس��ت. خانواده هم سهمي از ارتقاي كيفيت 
آموزش دارد، بنابراين تقسيم كار ملي تحول آموزش و پرورش بايد به مسئله 
خانواده ها هم تبديل شود و خانواده ها بايد سهم خودشان را در ارتقاي كيفيت 

بچه هاي شان ببينند. 
سهم خانواده ها چقدر است؟ 

نمي شود  درصد داد، اما بيش از اين بايد باشد. اساساً بايد درك كنيم كه اين 
عبارت عبارت غلطي است كه خانواده ها شريك آموزش و پرورش در تربيت 

بچه ها هستند. اين ما هستيم كه شريك آنهاييم. 
گفتيد فرايند تحول شروع شده و اين قطار حركت كرده است، 
از طرح ها و برنامه هاي تان هم گفتيد، منتها اين برنامه بايد طرح 

و زمانبندي هم داشته باشد. 
سند تحول نياز به يك نقشه راه دارد. در نقشه راه دو چيز مي خواهيم، شاخص 
و زمانبن��دي و خوشبختانه پيش نويس سند تحول بنيادي��ن آماده شده و 
در دستور كار شوراي تخصصي آموزش و پرورش ق��رار گرفته و شاخص ها 
درآمده است. نكته بعدي تقس��يم كار ملي است. فصل هشتم سند تحول 
بنيادين تأكيد دارد تمام دستگاه ها و نهادها اعم از دولتي و غيردولتي، بايد 
در تحول آموزش وپرورش نقش آفريني كنن��د. باعث تأسف است كه از روز 
نخس��ت تصويب سند تحول بنيادين دستگاه هاي ديگر نيامدند يا فضايي 
ايجاد نشد كه نقش خودشان را ايفا كنند. يكي از وظايف آموزش و پرورش 
نهادينه سازي تحول است. ما يكي از كارهايي كه توانستيم انجام دهيم اين 
بود كه نگاشت نهادي سند تحول را انجام داديم، يعني اين سند تحول كه 
32هدف كلان و 131راهكار دارد و براي اجرا شش زير نظام برايش تعريف 
شده است را كه 458برنامه دارد، مورد بررسي قرار داديم كه چگونه و از چه 
مس��يري وارد اجراي سند تحول شويم؛ از مس��ير راهكارها، اهداف كلان، 
برنامه ها و زيرنظام ها، البته همه اين راه ها را در 10سال گذشته رفته بودند و 
در هر كدام  درصدي توفيق داشتند، اما ما آن را آسيب شناسي كرديم كه چرا 
به طور كامل اجرا نشده است. اين نكته مهمي است كه بايد گفته شود، سهم 
آموزش و پرورش در عدم تحقق اهداف سند تحول بنيادين به مراتب كمتر از 

سهم ساير دستگاه ها بوده است. 
ممكن است بعد از اين هم اقداماتي انجام دهيد و دستگاه هاي 

ديگر باز هم پاي كار نيايند. آن  وقت چه خواهيد كرد؟
ما در برنامه هفتم تقسيم كار ملي را به عنوان حكم قانوني آورديم. در نگاشت 
نهادي سند به آن از سه زاويه نگاه كرديم و به جمع بندي رسيديم كه هفت 
پروژه ملي تعريف كنيم؛ پروژه ملي مهارت، پروژه ملي تربيت و تأمين معلم، 
پروژه ملي ايجاد تجهيزات تربيتي، پروژه ملي اوقات فراغت، پروژه ملي انسداد 
مبادي بي سوادي، پروژه ملي گفتمان سازي سند تحول بنيادين و پروژه ملي 
سنجش و تضمين كيفيت. با دستور رئيس جمهور، ستاد راهبري و پشتيباني 
اجراي سند تحول بنيادين با حضور آقاي مخبر، معاون اول ايشان تشكيل 
شد. در جلسه اول، كليات پروژه ملي مهارت تصويب شد كه 12دستگاه بايد 
در آن نقش آفريني كنند. آقاي مخبر تأكيد كرد كه اين وظايف بايد به تكليف 
قانوني تبديل شود. از اول هم اشكال كار اين بود كه سند تحول، سياست است 
و بايد به قانون تبديل شود. بايد حكم، اجرا و ترك فعل ها و حسن فعل ها در آن 
ديده شود. از سوي ديگر پيش نويس سند ملي مهارت آموزي دانش آموزان 
در دستور كار دولت است. در اين زمين��ه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
وظايفي دارد، وزارتخانه هاي علوم، صمت و كشاورزي هم همينطور. همچنين 
صداوسيما نيز وظايفي دارد، بنابراي��ن جواب سؤال شما اين است، به لطف 
خدا نقشه اجراي سند تحول بنيادين در مرحله پاياني خودش است. شايد 
مهم ترين كاري كه تا پيش از آغاز سال تحصيلي آينده بايد به ملت شريف 

ايران و به ويژه جامعه تعليم و تربيت عرضه كنيم، اين نقشه است. 
عدالت آموزشي و ايجاد فرصت هاي برابر در آموزش و پرورش 
از بحران هاي جدي جامعه ماس�ت. شكاف طبقاتي، نابرابري 
آموزشي ايجاد كرده است و همين نابرابري آموزشي، روز به روز 
ش�كاف طبقاتي را تش�ديد مي كند. در گذش�ته دانش آموز 
مستعد دهك هاي پايين مي توانست از ظرفيت هاي آموزشي 
استفاده و بخش�ي از آن نابرابري را ترميم و طبقه اجتماعي 
خ�ودش را عوض كن�د، ولي ام�روز عكس اين جري�ان روي 
مي ده�د. چرا ما ب�ه آموزش وپرورش�ي رس�يده ايم كه يك 
دانش آموز دوم ابتدايي در حاشيه شهر بايد در كلاس 50نفره 
بنشيند كه معلم باكيفيتي هم در آنجا وجود ندارد و در مقابل 
دانش آموز ديگري كه در بالاي شهر زندگي مي كند با شهريه 

چند ده ميليون توماني آموزش با كيفيت بالا ببيند.
 اگر بگوييد چرا انقلاب اسلامي اتفاق افتاد، حتماً جواب اول عدالت است و 
در مورد عدالت هم دولت هاي مختلف تلاش هاي��ي انجام داده اند. ما وقتي 
مي خواهيم درباره عدالت حرف بزنيم، بايد به داده هاي گذشته مراجعه و آنها 
را با وضع حال مقايسه كنيم. معتقدم ما به طور كلي در مسير عدالت آموزشي 
بوده ايم، جاهايي توفيقات خوب و در جاهايي هم توفيقات كمي داشته ايم. 
اين حرف درست است كه دانش آموزي در منطقه حاشيه اي حتي حاشيه 
تهران در كلاس هاي 50نفره درس مي خواند و در مقابل برخي جاها شرايط 
آموزشي بهتري دارند، اين نقطه كليدي است كه بايد حل شود و ما دنبالش 
هستيم. ما امكانات موجود را به سمت جاهايي كه نياز دارند سرريز مي كنيم 
و از حاشيه ها به سمت مرك��ز مي رويم، بنابراين وقت��ي محدوديت داريم، 
به كس��ي كه امكانات كمتري دارد، بايد امكانات بدهيم تا او را بالا بكشيم، 
اما اين را بگويم كه امروز در كش��ور حدود 35 ه��زار كلاس درس و مدرسه 
وجود دارد كه تعداد دانش آموزانش زير 10نفر اس��ت. تنها 0/03درصد از 
كلاس هاي كشور بالاي 50نفر هستند. چرا اين اتفاق افتاده؟ امر عدالت، بايد 
دائم روی  اين موضوع بكوشيم چون عوامل بيروني بر آن اثر مي گذارد. مثلًا 
در شهرستان هاي تهران به دليل مهاجرت، تراكم كلاسي بالاست. از سوي 
ديگر كمبود فضا داريم. مي توانيم معلم تأمين كنيم اما به تعداد كافي مدرسه 

نداريم. مدرسه هم طوري نيست كه فوراً بشود آن را ساخت. 
شايد 0/03درصد از كلاس هاي كشور بالاي 50نفر دانش آموز 
داشته باشد، اما تراكم كلاسي در عمده مدارس دولتي بيش از 

استاندارد تعيين شده است. 
بله. بايد تراك��م كلاسي استاندارد رعايت ش��ود و در اين موضوع با يكديگر 

هم عقيده ايم، اما عاملش آموزش و پرورش است يا ساير نهادها؟ 
 حتي اگ�ر عامل�ش وزارت آموزش و پ�رورش هم نباش�د و 
دستگاه هاي ديگر نيز در آن دخالت داشته باشند، ما از شما 

انتظار داريم براي رفع آن تلاش كنيد. 
حتماً. بنده دو تكليف دارم؛ يكي وزارت آموزش و پرورش و يكي عضو دولت. 
مثلًا در جايي ساختمان ساخت��ه شده است ولی مدرسه نس��اخته  اند، در 
حالي كه براي مسكن مطالبه جدي مي كنيم، اما به اين قانون كه به ازاي هر 

200 هزار مسكن بايد مدرسه ساخته شود، كم توجهيم. 
شما به عنوان وزير آموزش و پرورش مي توانيد نقش مهمي در 

بهبود شرايط داشته باشيد. 
من فكر مي كنم اگر تقسيم كار ملي به صورت رسمي تصويب شود، بخش 
عمده اي از مشكلات حل خواهد شد. ما پيگير اين كار خواهيم بود. جزو اهداف 
برنامه هفتم نيز هس��ت. اميدواريم تا پيش از شروع سال تحصيلي جديد، 

تقسيم كار ملي آموزش و پرورش كشور روي ميز دولت و قانون قرار گيرد. 


